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Els Distels i el Club Universitari 

   
   

El grup aquest (Distels), va començar... Al principi eren José María O’Callaghan i 

Carlos Villa. Van començar com a duet, el duet Distels. 

 

Llavors al principi, jo et parlo de l’any 1961, 62, actuaven a lo que era Ràdio 

Tortosa abans, en directe, cantant i tal. I a partir d’aquí, van parlar després amb 

Paco Gilabert, que era bateria i van formar un grup. Després me van buscar a mi 

també, que a mi em donava classes de guitarra José María O’Callaghan. 

Necessitaven un contrabaix, un guitarra baixa, i bé, jo no en tenia ni idea, no 

sabia ni el que era una guitarra baixa. I bé, vam estar assajant, vam comprar 

després los instruments a base dels estalvis que teníem de tota la vida, i a base 

d’il·lusió, d’assajar, i d’agradar-nos la cosa, vam treure les cançons que es 

cantaven en aquella època, bàsicament balades, cançons de grups espanyols 

com ara els Mustang, Los Catinos, Los Sirex. D’estrangers molta cançó italiana, 

Adriano Celentano, i francesa com Johny Halliday i tota aquesta gent, i Elvis 

Presley, rock. I vam començar amb alguna cosa dels Beatles, però molt poca 

cosa perquè ja ens va agafar que.... Vam durar un parell d’anys, 63, 64 i després 

ja cadascú va marxar. 

 
Carlos Villa a Madrid, jo vaig anar a Barcelona a estudiar... Paco és l’únic que va 

seguir amb la música aquí a Tortosa, després d’anar amb un parell de conjunts 

d’Amposta, Black Stars i un altre que no sé com se deia, va començar amb 

Cimarron, i ha estat molts anys amb lo grup Cimarron. 

 
I Carlos Villa a Madrid, també se va fer un gran músic. Va estudiar solfeig, que 

aquí no en sabíem ningú, i el tio es va dedicar primer a la teòrica allí, i va 

aprendre molt. I Carlos, ha actuat a Televisió Espanyola com a guitarrista de 

l’Orquestra de Televisió Espanyola, ha anat a festivals d’Eurovisió acompanyant a 



grups que cantaven allí, van guanyar un concurs a la tele amb un grup que no sé 

com se deia... Ha fet molta cosa, va muntar un estudi de gravació, amb son 

germà a Madrid. Han fet molta, estant fent encara, molta publicitat. Moltes 

cançons que sentim per la tele, de la loteria per exemple, és d’ells la música, és 

d’ell. Aquest anunci de la Loteria de Nadal.  Sí, la música és d’ell, ja fa anys que la 

va fer. 

 
Ha composat moltes coses. I comercialment lo més conegut d’ell és lo grup 

aquest que es diu Pequeña Compañía, que ara fa temps que no se sent, però 

van treure una sèrie de discos de boleros bàsicament, de música sud-americana. 

Actuava ell, son germà Alberto, que també... era un parell d’anys més jove que 

natros, però també estava aquí a l’Institut de Tortosa, i dos noies de Madrid, i van 

fer el quartet aquest dels boleros. I van tenir molt d’èxit a tot Espanya, i sobretot a 

Amèrica del Sud. I segueix amb la música, al seu aire, però és molt bon guitarrista, 

molt bon compositor i diríem que en la música, a part de Paco Gilabert com a 

bateria, és lo que ha seguit i el que ha triomfat, trobo jo que ha triomfat més a 

nivell internacional. 

 
Hi havia en aquella època Ràdio Ulldecona, que funcionava molt bé, i van 

organitzar un concurs que es deia Los mejores triunfan. Imaginat! Emetien los 

diumenges en directe. I clar, actuar en directe amb los mitjans que teníem era un 

suïcidi. Lo que no ho sabíem, en aquella època, clar, era una actuació en directe 

i tal. I bé, ens vam anar presentant, vam anar guanyant eliminatòries, i  vam 

arribar a la final, que es va fer a la plaça de Bous de Vinaròs.  

 

El premi era gravar un disc, qui guanyés. Vam competir amb uns quants grups, 

uns de Vinaròs, los altres d’Amposta, i vam guanyar. I el disc no el vam gravar, no 

el vam gravar perquè... bé, vam haver d’arribar als jutjats, perquè Ràdio 

Ulldecona va proposar un concurs quan encara no tenia una casa discogràfica 

al darrera que els recolzés, fins que va arribar el moment que: sí, hem guanyat i 

bé, el disc què? “No, perquè ara he de fer unes gestions...”. Total que va passar 

un any o any i mig , i allí no es veia res. Vam haver de posar un plet contra Ràdio 

Ulldecona, al final ens van donar quatre duros a cadascú i es va acabar la cosa. 

 



Al juny del 1963 vam debutar a una pista a la Ràpita que es deia Pista Rosaleda, 

que ara està tot edificat clar, allí no queda res. I vam debutar, va ser la primera 

actuació que vam fer. I al juliol, llavors vam estar els dos mesos tocant a Castelló, 

bé a Benicàssim més bé, en un hotel que es deia Hotel del Golf, que hi havia una 

boite que es deia llavors, que es deia El Pirata, i ens van llogar allí dos mesos. Juliol 

i agost totes les nits. Imaginat! Tots jovenets de disset anys, allò era, per a natros 

era un altre món. 

 
Jo me’n recordo la primera nit que vam tocar allí a la boite aquella que allò 

estava fosc, que no es veia res... No veia les cordes de la guitarra. Era horrorós 

perquè clar, no... Ens hi vam haver d’acostumar i vam estar allí. Cobràvem dues-

centes pessetes diàries cadascú, que era molt en aquella època. I bé, ens va 

servir també d’experiència per a ... clar, tocant tots los dies se n’aprèn més, per a 

treure més cançons... I després quan vam venir aquí al setembre vam començar 

tocant per a l’Ajuntament, precisament a les Festes, que organitzaven un envelat 

aquí al carrer Cervantes, on està l’Hotel Berenguer. 

 

I després als balls del Club Universitari, que érem assidus. No cobràvem 

naturalment. Ens ho passàvem molt bé tocant allí, i bé, hi havia un ambient molt 

agradable. 

 
No. No ens van demanar mai cap permís. Primera perquè suposo que aquí ens 

coneixia tothom. Jo era el fill del senyor Domingo, l’altre era el fill del senyor Villa 

que treballava al Banc d’Espanya, l’altre el fill del senyor O’Callaghan, que era 

molt conegut a Tortosa i tal. Primera això, segona que no vam tenir mai cap 

problema de res, i després que tot ho fèiem en castellà en aquella època, o sigui 

que... 

Tots els cartells eren en castellà i no posava res que... No hi havia imatges ni hi 

havia res que pogués ferir... O sigui que no vam tenir mai cap problema, no, en 

absolut. 

 
Del Club Universitari en aquella època, jo recordo que hi havia molt d’ambient, 

és a dir, qualsevol acte que s’organitzava estava ple de joventut sempre, de gent 

jove. Perquè, a part d’aquests balls que, clar, eren un al·licient per a la joventut 



d’aquella època, que és que no teníem absolutament res, o sigui, o anàvem als 

balls de les Festes de la Cinta, o als organismes que en aquella època 

n’organitzaven ( el Club de Rem; el Club de Tennis als locals d’aquí baix, del 

carrer Cervantes; al Centre del Comerç, amb aquelles sales, tot gent gran, clar, 

per a natros, que teníem setze o disset anys...). I allò era un al·licient perquè no 

teníem el que és ara discoteques, ni boites que es deien, és que no hi havia res. 

  
I això per a mi va ser pioner aquí a Tortosa, perquè el local aquest del Siboni, era 

un local molt emblemàtic aquí, amb un sostre molt alt, recordo, unes làmpades... 

I qui s’encarregava d’organitzar tot això, ja tenia cura de posar espelmes a les 

taules, recobrir els globus de llum amb paper o cel·lofana per a què amortís la 

llum, i quedava un ambient així molt..., no sé com dir-t’ho, molt especial. Molt 

íntim, los que estàvem dins ens pensàvem que era molt íntim, però ja et dic, hi 

havia uns vitralls a tot lo que envoltava el local, que clar, des del carrer de l’Àngel 

fins al carreró on està ara la barberia, qui volia mirar, aixecava el cap i veia a dins 

els que ballaven, els que cantaven i tal. O sigui que érem bastant innocents en 

aquella època, però era..., té molt de sabor, o sigui, han passat més de quaranta 

anys i, com a mínim jo ho recordo com si estès ara allí, saps?  

 
És que era l’únic local que hi havia, i l’únic que deixaven perquè la gent d’allí 

col·laboraven, o sigui, no teníem mai cap problema, el deixaven. I era un local 

cèntric, un local on si venien noies joves de setze disset anys, sabien sons pares on 

estaven, o no! Algunes no ho deien, que jo ho sé. Però sí, o sigui que ja et dic, 

començaven els balls a les sis i mitja de la tarda, que això ara és impensable. A 

les sis i mitja de la tarda, i a les nou i mitja a plegar. A les nou i mitja a plegar, i 

cadascú corrent a casa d’ell per arribar abans de les deu a casa. Però hi havia 

molta il·lusió, hi havia molt d’interès, hi havia molta germanor, era una cosa molt 

diferent de lo que és ara, clar, ara és tot més... més diferent. 

 
I a part dels balls aquests, hi havia altres activitats. Hi va haver un concert de jazz, 

me’n recordo, una audició de jazz al Centre del Comerç, a l’any 1964... Lo dia 6 

de gener del 1965. Va venir Rafel Camps, que era molt entès, i va ser molt 

interessant, o sigui, clar, en aquella època una audició de jazz... 

 



 

 

 

 
 
 
 
 
 
 
 


